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یــادداشـــت
آثاربازگشت به برجام روانی است

 تبریک سخنگوی دولت
 به تیم ملی کشتی فرنگی و آزاد 

سخنگوی دولت قهرمانی تیم ملی کشتی 
فرنگی و آزاد جوانان ایران را تبریک گفت. 
علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود 
در توییتر نوشت: » نام ایران بر تارک کُشتی 
جهان می درخشد خداقوت به کادر فنی و 
بر و بچه های تیم ملی کشتی فرنگی و آزاد 
جوانان که مقتدرانه بر سکوی نخست جهان 

ایستادند.«

 مقاومت
 تنها راه نجات فلسطین است 

سخنگوی وزارت امور خارجه در پنجاه 
و سومین سالروز به آتش کشیده شدن 
مسجد الاقصی تاکید کرد: مقاومت تنها 
راه نجات فلسطین است. ناصر کنعانی در 
توییتی نوشت: ۵۳ سال پیش در چنین 
روزی21 آگوست سال 1969، صهیونیستها 
مسجدالاقصی قبله گاه اول مسلمین را به 
آتش کشیدند و این اولین و آخرین جنایت 
اشغالگران فلسطین نبود. مقاومت تنها راه 
نجات فلسطین است و مسجدالاقصی و همه 
مساجد عالم تا آزادی کامل فلسطین، مرکز 
مقاومت ضدصهیونیستی باقی خواهند ماند. 
همچنین سخنگوی وزارت امور خارجه در 
پی بروز سانحه جاده ای در استان غازی 
آنتپ ترکیه که به کشته و مجروح شدن ده ها 
تن از شهروندان این کشور منجر شد، به 
دولت و ملت ترکیه تسلیت گفت. سخنگوی 
وزارت امور خارجه ضمن ابراز همدردی 
با خانواده های قربانیان و طلب رحمت 
و مغفرت الهی برای درگذشتگان، برای 
مصدومین و مجروحان بهبودی و شفای 

عاجل مسئلت کرد

 ارائه لایحه ای
 برای ساماندهی کارکنان

نایب رئیس مجلس گفت که مطالبه مجلس 
از دولت تعیین تکلیف کارکنان دولت است 
لذا از دولت می خواهیم که لایحه ای برای 
ساماندهی کارکنان دولت ارائه کنند. علی 
نیکزاد با بیان این که ما صلح پذیر و سلطه گر 
نیستیم گفت: امام خمینی)ره( فرمود که 
به  نمی خواهیم  و  نیستیم  ما سلطه پذیر 
کسی ظلم کنیم. وی با بیان این که معضل 
اصلی کشور بحث فرهنگ است، ادامه داد: 
هیچ مسئولی را نمی بینیم که در موضوعات 
فرهنگی صحبت کند و همه حرف ها حول 
مباحث اقتصادی می گردد؛ حال این که 
فرهنگی  مباحث  و  توحیدی  تربیت  اگر 
نباشد فردی همچون حاج قاسم سلیمانی را 
نخواهیم داشت پس باید تمرکزمان بر روی 

مباحث فرهنگی باشد. 

بیش از ۱۸۵ هزار پرونده در 
سال گذشته مختومه شده است

با  گفت:  اداری  عدالت  دیوان  رئیس 
تمهیدات جدید زمان رسیدگی به پرونده ها 
از یک سال به ۳ ماه کاهش یافته و پرونده های 
مربوط به حمایت از تولید نیز با سرعت 
بیشتری رسیدگی می شوند. حجت الاسلام 
والمسلمین مظفری با اشاره به تبیین وظایف 
محوله دیوان عدالت اداری به دانشجویان، 
گفت: دیوان عدالت اداری وظیفه دارد تا 
شکایات مردم را از بخش های دولتی بررسی 
و در صورت بروز تخلف، از ضایع شدن حقوق 
مردم جلوگیری کند. وی افزود: در سال 
گذشته بیش از 1۷۵ هزار پرونده وارده به 
دیوان عدالت اداری بررسی شده و بیش از 
1۸۵ هزار پرونده مختومه شده است. رئیس 
دیوان عدالت اداری با بیان اینکه دیوان عدالت 
اداری در راستای پیگیری حقوق مردم تا 
اجرای حکم نظارت می کند، ادامه داد: قانون 
برای ما فصل الخطاب است و مانند سایر 
دستگاه های اجرای آن توسط دیوان لازم 

الاجرا است. 

فوتبال را به فوتبالی ها بسپارید
رئیس فراکسیون سازمان های مردم نهاد 
مجلس شورای اسلامی گفت: انتظار می رود 
نمایندگان مجلس و دولت اجازه دهند انتخاب 
رئیس فدراسیون فوتبال بر مبنای اساسنامه 
فدراسیون انجام گیرد. زهره الهیان نماینده 
تهران و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در مطلبی در صفحه توییتر 
خود نوشت: »از آنجا که فدراسیون های 
ورزشی در قالب ان جی او و سازمان های 
مردم نهاد فعالیت می کنند، به عنوان رئیس 
فراکسیون سازمان های مردم نهاد مجلس 
از همکاران و دولت انتظار دارم اجازه دهند 
انتخاب رئیس فدراسیون فوتبال بر مبنای 
اساسنامه فدراسیون انجام گیرد.  لطفا فوتبال 
را به فوتبالی ها بسپارید.« او در این توییت از 
هشتگ »فیفا« استفاده کرد. چند روز گذشته 
مسئولان فیفا و AFC در نامه مشترکی از 
فدراسیون فوتبال ایران خواستند که پاسخ 
خود را در خصوص گزارش های رسانه ای 
منتشر شده از اظهارات برخی نمایندگان 
مجلس و حفظ استقلال فدراسیون بر اساس 

قوانین و ضوابط فیفا و AFC ارائه کند.   

کــوتــــاه

شورای  مجلس  رئیس  ملی:  آرمان 
با  کشور  دفاعی  صنعت  گفت:  اسلامی 
گشودن باب صادرات دفاعی در آینده نزدیک 
به مکمل مهمی برای اقتصاد کشور تبدیل 
خواهد شد.  محمدباقر قالیباف در نطق 
پیش از دستور خود در جلسه علنی دیروز 
)یکشنبه( مجلس شورای اسلامی ضمن 
گرامیداشت روز جهانی مسجد بیان کرد: اگر 
ما مسجد را به عنوان مقر فرماندهی اجتماعی 
و فرهنگی در جامعه اسلامی و نماد ظهور 
مردم باوری در نظام اسلامی تعریف کنیم، 
ضروری است تا در جهت گیری های خود 
نسبت به نقش مسجد در مدیریت فرهنگی 
جامعه تجدید نظر اساسی انجام دهیم. وی 
افزود: تقلیل مسجد به مکانی برای عبادت و 

تهی کردن این مکان مقدس از نقش 
اجتماعی آن ظلم به آموزه های 
پیامبر اسلام است که حکومت 
اسلامی را بر محور مسجد اداره 
می کردند. در سال های مبارزات 
انقلابی، مساجد نقش محوری 

در بسیج مردم علیه 
رژیم شاهنشاهی 
ایفا کـــــردند و 
در ســـال های 
دفــاع مقــدس 
نیــز مساجـــد 

نقش محوری در بسیج نیروها علیه دشمن 
داشته اند. رئیس مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: امروز هم با توجه به تغییر 
ماموریت ها و ظهور جبهه های جدید مبارزه 
نیازمند بازتعریف نقش مساجد هستیم و 
باید در این مسیر از تجربه مساجدی که در 
سراسر کشور توانسته اند محور حرکت های 
جهادی، تربیتی، محرومیت زدایی، خیریه، 
توانمندسازی و سایر فعالیت های اجتماعی 
قرار گیرند، به بهترین شکل استفاده کنیم. 
قالیباف در ادامه با بیان اینکه مسجد در 
دین اسلام، انسان ساز و جامعه پرداز است، 
گفت: اجتماع مومنان به خودی خود منشا 
خیر است و مسجد مکانی است که در آن 
اجتماع مومنان بر محور دعا و نماز شکل 
همین  طریق  از  جامعه  می گیرد. 
به طور  مومنان  سازنده  اجتماع 
مداوم اصلاح می شود و از انحراف 
ناشی از تفرقه در جامعه اسلامی 
مصون می ماند. قالیباف گفت: فرا 
رسیدن روز صنایع دفاعی کشور 
را به ملت ایران، تمامی 
سرافراز  مجاهدان 
نیروهــــای مسلح 
جمهوری اسلامی 
ایران به خصوص 
متخصصان وزارت 

دفاع و سایر تلاشگران حوزه صنایع دفاعی 
تبریک و یاد و خاطره شهدای گرانقدر صنعت 
دفاعی کشور را گرامی می دارم. وی افزود: 
قابلیت بازدارندگی و توان دفاعی کشور 
ما بومی و جوشیده از فکر و توان ایرانی 
است و هیچ قدرتی نمی تواند مانع از افزایش 
مستمر قدرت بازدارندگی ایران اسلامی 
و تقویت توان دفاعی کشور شود. رئیس 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
دستاوردهای غرورآفرین صنعت دفاعی 
کشور علاوه بر آنکه نمادی از شکست 
سیاست های تحریمی دشمنان ایران اسلامی 
است، به روشنی نشان می دهد که اگر به 
جوانان مومن و متخصص کشور اعتماد کنیم، 
می توانیم بر مشکلات فائق آییم و قله های 
پیشرفت را فتح کنیم. قالیباف با بیان اینکه 
صنعت دفاعی کشور اکنون سه ویژگی مهم 
و راهبردی را با هم ترکیب کرده است، گفت: 
اول اینکه به یک صنعت پیشران تبدیل شده 
که همزمان با خود سایر رشته های علمی به 
ویژه فنی و مهندسی را تغذیه کرده و توسعه 
می دهد و دوم اینکه با تامین نیازمندی 
نیروهای مسلح و ایجاد برتری فناورانه نقش 
مهمی در قدرت دفاعی و بازدارندگی کشور 
ایفا می کند و سوم با گشودن باب صادرات 
دفاعی در آینده نزدیک به مکمل مهمی برای 

اقتصاد کشور تبدیل خواهد شد. 

ابراهیم رئیسی مکررا اعلام کرده که مسائل اقتصادی 
را به برجام گره نخواهد زد. بحث اقتصادی داخلی است 
و بحث توافق و امور بین المللی نیز در ظرف دیگری مورد 
پیگیری دولت قرار می گیرد. موضع گیری آقای رئیسی 
کاملا منطقی است اما نکته اینجاست که رسانه ها باید 
این مهم را توسعه دهند که برجام پایان مشکلات دولت 
نیست. با برجام و بازگشت به آن ایران گلستان نخواهد 
شد. با بازگشت به برجام مشکلات و معضلات حل نخواهد 
شد. بسیار ساده انگاری است که چنین توقعی از برجام 
داشته باشیم. برجام توافقی است در زمینه اینکه مسائل 
اختلافی بین ایران و قدرت های بزرگ در زمینه هسته ای 
حل و فصل گردد. اما آنچه اصل است و حل شدنی نیست، 
مانع تراشی هایی است که آمریکا از روز اول پیروزی انقلاب 
اسلامی و بعد از استقرار نظام جمهوری اسلامی در امور 
مربوط به اقتصاد، تجارت و صنعت ایران ایجاد کرده و 
خواهد کرد. تحریم مختص به برجام نیست. تحریم های 
زیادی در طول 40 سال گذشته علیه ایران توسط آمریکا 
وضع شده است. اینکه فکر کنیم فردای برجام تحولات 
فراوان اقتصادی ایجاد خواهد شد، ساده انگاری است و باید 
از ذهن جامعه پاک شود. به نظر می رسد که برخی چنین 
القا کرده اند که حل مشکلات ایران در رهن برجام است. از 
این منظر بخشی از اقتصاد ایران را شرطی کرده اند. اقتصاد 
و تولید ایران باید به سمت خود اتکایی و اقتصادی حرکت 
کند که مقاومت آور است و از داخل ظرفیت های ایران 
بجوشد. همان طور که در فناوری دفاعی و تسلیحاتی به 
خود اتکایی رسیدیم، اقتصاد و تجارت و صنعت ایران نیز 
باید به خود متکی باشد و تحت هیچ شرایطی دستخوش 
تحریم نشود.  متأسفانه آنچه امروزه در عرصه اقتصادی 
در حال ایجاد است، شوک های اقتصادی و روانی است. 
شوک های ناشی از احیا و نابودی برجام در اقتصاد کاملا 
مصنوعی است و هیچ مطابقتی با معیارهای علمی و قوانین 
روز جهانی ندارد که با یک اتفاق یا یک حادثه کوچک بازار 
ارز ایران دچار نوسانات مثبت یا منفی شود. از این رو باید 
رسانه ها نقش ایفا کنند تا شرطی شدن بازار ارز و اقتصاد 
و تولید در ایران توسط جامعه کنار زده شود و واقعیت ها 
در صحنه اقتصادی ایران مطرح گردد تا ثروت خدادادی 
مردم ایران به سمت تولید و اشتغال حرکت کند. در این 
صورت است که بازار ایران با هر تنشی چه در حوزه داخلی 
و خارجی دچار تحولات مثبت و منفی نخواهد شد و نوعی 
پایداری بر اقتصاد ایران حاکم می شود. در غیر این صورت و 
ادامه روند فعلی نمی توان شرایطی را متصور شد که اقتصاد 

ملی ایران به سوی ثبات حرکت کند. 

آرمان ملی: رئیس جمهور در هفدهمین 
اجلاس روز جهانی مسجد که صبح دیروز 
یکشنبه در سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
برگزار شد، اظهار داشت: امپراتوری رسانه ای 
امروز ابزار دشمن برای القای یاس در جامعه 
و در صدد دور کردن مردم از دین، ارزش ها و 
آرمان های انقلاب و نظام جمهوری اسلامی 
است. در سوی مقابل اما رهبر معظم انقلاب 
پرچم امیدآفرینی را برافراشته و مساجد نیز 
به عنوان کانون های امیدآفرینی نقش بسیار 
مهمی در بسط گفتمان رهبری در جامعه دارند. 
آیت ا... سیدابراهیم رئیسی با تاکید بر ضرورت 
پاسخ بهنگام و متقن به شبهات در جامعه، 
گفت: شما ائمه محترم جماعات می توانید در 
مساجد علاوه بر اقامه نماز و نشر معارف دینی، 
شبهات ایجاد شده برای مردم را رفع و گره های 
ذهنی جامعه را باز کنید، چرا که اگر شبهات و 
القائات دشمن در ذهن مردم بی پاسخ بماند، 
سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی به مرور 
دچار فرسایش می شود. رئیس جمهور در ادامه 
سخنان خود به فعالیت ها و اقدامات دولت در 
یک سال گذشته در زمینه مهار کرونا، توسعه 
سیاست همسایگی، ایجاد توازون در سیاست 
خارجی، افزایش تجارت خارجی، ارتقای ذخایر 
استراتژیک کالای اساسی و همزمان تلاش 
برای خودکفایی و تنوع مبادی ورود کالاهای 
اساسی اشاره کرد و ابراز داشت:  دولت با همراهی 

مردم توانست گام بلندی را در صیانت از جان و 
سلامت مردم بردارد و همزمان بدون استقراض 
از بانک مرکزی یا خلق پول، توسعه اقتصاد ملی 
و افزایش سرمایه گذاری در پروژه های کلان ملی 
را دنبال نماید. رئیس جمهور در بخش دیگری 
از سخنانش مهم ترین مؤلفه قدرت جمهوری 
اسلامی را حضور مردم در عرصه ها و صحنه های 
مختلف دانست و اذعان داشت: بحمدا... کشور ما 
دارای قدرت متکی به آحاد مردم است و تلاش 
دولت مردمی بر این اساس استوار بوده که از 
چنین قدرتی به خوبی برای تامین منافع ملت 
بهره بگیرد. وی با تأکید بر اینکه با وجود تحریم ها 
و تهدیدها دولت کار را با جدیت ادامه خواهد داد، 
بیان کرد: با اعتقاد و اطلاع دقیق از ظرفیت ها 
و توانمندی ها می گویم که آینده برای کشور 
روشن است. امروز جنگ، جنگ اراده هاست 
و ملت ایران اراده کرده است بر دشمنان خود 
فایق  آید و قطعاً خدای متعال هم کمک حال 
و یاریگر ملت ایران خواهد بود. رئیس جمهور با 
بیان اینکه با رویکرد عزتمندانه دولت مردمی، 
بخش قابل توجهی از مطالبات خود از برخی 
کشورها را دریافت کرده ایم، تصریح کرد: در هیچ 
نشست و مذاکراتی از حقوق ملت کوتاه نخواهیم 
آمد، دولت تلاش برای پیشرفت کشور و رفع 
مشکلات را با قوت ادامه خواهد داد. ما زندگی 
مردم را به هیچ عامل بیرونی گره نخواهیم زد 
و مجدانه پیگیر رفع مشکلات کشور و مردم 

خواهیم بود. آیت ا... رئیسی در بخش دیگری 
از سخنانش ائمه جماعات را به تحکیم بیش از 
پیش ارتباط با اقشار مختلف مردم توصیه کرد 
و گفت: ارتباط وثیق با مردم جزء مبانی انقلاب 
و نظام جمهوری اسلامی است. حضور در میان 
و شنیدن بی واسطه سخنان و دغدغه های آنان 
توفیقی برای همه ماست. بارها گفته ام آنهایی که 
ما را به واسطه حضور در میان مردم در سفرهای 
استانی ملامت می کنند، لذت در کنار مردم 
بودن را درک نکرده اند. رئیس جمهور با تاکید بر 
ضرورت استمرار سفرهای استانی دولت، افزود: 
سفرهای استانی را حتما ادامه خواهیم داد و دور 
دوم این سفرها به فاصله کوتاهی آغاز خواهد شد. 
از مردم و با مردم هستیم و خواهیم بود و به لطف 
خدا و با اتکا به شعار ما می توانیم، مشکلات کشور 
حل خواهد شد. آیت ا... رئیسی در ابتدای سخنان 
خود در جمع ائمه جماعات کشور در تشریح 
اهمیت جایگاه مساجد در جامعه، تصریح کرد: 
برای انسان هایی که به هر دلیلی دچار آسیب و 
اضطراب های اجتماعی شده اند، مسجد به عنوان 
محلی برای آرامش آنها و ملجأ ناامیدان است. وی 
با بیان اینکه امام جماعت مسجد صرفاً پیش نماز 
مردم نیست، بلکه امام مسجد و پیشرو در حل 
مشکلات مردم است، افزود: بسیاری از گره ها و 
کدورت های آحاد مردم به دست ائمه جماعات 
مساجد باز می شود. همچنین نقش مساجد و 
ائمه جماعات در ایجاد آرامش اجتماعی و رفع 
نیاز خانواده های نیازمند در دوران کرونا نقشی 
بی بدیل و بسیار اثرگذار بود. رئیس جمهور 
همچنین کارکرد مساجد در حوزه معرفت افزایی 
و بصیرت افزایی را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
مساجد در کنار جایگاه عبادی، همواره به عنوان 
سنگر و جایگاهی برای مقاومت فرهنگی و نیز 
دشمن شناسی و دشمن ستیزی نیز نقش آفرین 
و الهام بخش بوده اند. آیت ا... رئیسی خاطر نشان 
کرد: خاستگاه شهدای ما و محل پرورش و تربیت 
رزمندگان و سرداران ما چه در دفاع مقدس و چه 
در دفاع از حرم اهل بیت)ع( مساجد بوده است 
که این جایگاه با اهمیت همواره باید از سوی ائمه 
جماعات، آحاد مردم و دولتمردان برجسته و 

بزرگ شمرده شود.

رئیس جمهور: 

در هیچ نشست و مذاکراتی از حقوق ملت کوتاه نخواهیم آمد
    سفرهای استانی را حتما  ادامه خواهیم داد 

آرمان ملی: رئیس سازمان انرژی اتمی 
گفت: امسال با همکاری وزارت آموزش و پرورش 
تصمیم گرفتیم مدارس انرژی اتمی خود را که 
هر ساله سهمی در المپیادی ها نیز داشته اند؛ در 
شهرهایی که در آن ها تأسیسات وجود دارد از 
مقطع دبستان گسترش دهیم. محمد اسلامی 
در سی و ششمین اجلاس سالانه رؤسای 
آموزش و پرورش، گفت: ریشه اتم در آموزش 
و پرورش است و اگر سنگ بنای دانایی در 
مدرسه گذاشته نشود، توانایی ایجاد نمی شود. 
اتم و شکافتن هسته اوج دانایی است که خدای 
متعال باید توفیق آن را دهد.  محمد اسلامی با 
بیان اینکه در کشور ما همیشه جایگاه معلم و 
جایگاه فرهنگیان در قلب جامعه بوده است، 
افزود: جایگاه و ارزش فرهنگیان و معلمان نباید 
متاثر از شرایط مقطعی زیر سوال رود و آسیب 
ببیند و یا با مسائل مادی معاوضه شود، چراکه 

سعادت و پیشرفت چیزی نیست که کسی با 
پول آن را محقق کند. وی با اشاره به اینکه، باید 
بتوانیم این انشاء تاریخی را از ذهن خود و بچه ها 
دور کنیم که علم بهتر است یا ثروت؟، گفت: 
علم همان ثروت است و آن مهارتی که علم را 
به ثروت تبدیل می کند در خانه و مدرسه متولد 
می شود. اسلامی در ادامه گفت: نیرویی که 
مدرک دکترا و کارشناسی ارشد دارد، اما بیکار 
است، معنا ندارد چرا که این تحصیلات برای 
کارآفرینی است. چه مسیری را رفته ایم که این 
حاصل شده است؟ در حال حاضر همه انتظار 
دارند اشتغال آن ها دولتی باشد و استخدام 
شوند. در حال حاضر این ذهنیت نیروی انسانی 
ما شده است. رئیس سازمان انرژی اتمی معتقد 
است که فرآیند تبدیل علم و دانش به فناوری، 
فناوری به صنعت و ثروت و نهایتا تاثیرگذاری 
در جامعه یک مهارت چند لایه ترکیبی است 

که در تعامل مدرسه و خانواده باید رخ دهد. 
وی در بخش دیگر سخنان خود با یادآوری 
رونمایی سند توسعه راهبردی سازمان انرژی 
اتمی در20 فروردین سال جاری، گفت: مطابق 
با این سند در حوزه نیروگاهی در این بازه زمانی 
یعنی برنامه بیست ساله باید حداقل 20 هزار 
نیروی متخصص تربیت کنیم. ما در این سند، 
تاثیر گذاری انرژی اتمی در بخش های مختلف 
زندگی مردم را تعریف کرده ایم. اسلامی چرخه 
سوخت هسته ای را یک چرخه قدرت ساز 
دانست و با بیان اینکه انرژی اتمی ربطی به بمب 
ندارد، خاطر نشان کرد که بمب را می گویند تا 
اجازه دسترسی به این فناوری را پیدا نکنیم. 
ما در بخش مولکولی بر روی آب سنگین کار 
می کنیم و امسال توانستیم خط تولید قطره 
غربالگری نوزاد از آب سنگین را راه اندازی کنیم. 
قبل انقلاب نیز با ورود به حوزه فناوری های 
نوین و نوظهور به دلیل آنکه قدرت ساز است 
مخالف بودند. جمهوری اسلامی ایران کمتر از 2 
درصد ظرفیت اتمی جهان را در اختیار دارد، اما 
2۵درصد بازرسی جهان در جمهوری اسلامی 
ایران انجام شده است و برجام را با تخریب و زیر 
سوال بردن زیر ساخت هسته ای شروع کردند. 

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

چرخه سوخت هسته ای یک چرخه قدرت ساز است   
    انرژی اتمی ربطی به بمب ندارد

دیــدگــــاه
 توسعه  نیازمند  تفاهم  است 

رئیس دولت سیزدهم اعلام کرده است که حل مسائل 
و چالش اقتصادی کشور را بدون در نظر گرفتن مشکلات  
بیرونی در دستور کار است و اعتقاد دارد رسیدن به راه حل 
برای حل این چالش ها موضوعی جدا از بحث توافق وین 
خواهد بود. البته اگر توافق برجام به نتیجه برسد می تواند 
بر روی مسائل اقتصادی اثرگذار باشد. به طوری که با 
رشد صادرات نفت ایران درآمد مناسبی به دست می آید. 
نکته اینجاست که در زمان مذاکرات هسته ای در دولت 
سابق این پیش بینی صورت نگرفت که اگر طرف مقابل به 
تعهدات خود عمل نکند، چه تعهداتی در مقابل این اقدام 
باید بسپارد اما امروز سیاست نظام جمهوری اسلامی این 
است که تضمین های لازم را اخذ کند تا در صورت خروج 
از برجام حداقل، خسارت لازم در این ارتباط را بپردازند. 
زیرا اروپایی ها هم عملا رفتار بین المللی خود را در راستای 
خواست آمریکایی ها تنظیم می کنند. از سوی دیگر 
آمریکایی ها و اروپایی ها به این نتیجه رسیده اند که توافق 
نامه های بین المللی و حتی سازمان های بین المللی دیگر 
برای آنها کارایی ندارند. از این رو به این جمع بندی رسیده 
اند که باید تمام این سازمان ها و حتی اصول توافقات بین 
المللی منحل شود  و اصول توافق جدید و سازمان های بین 
المللی با مرامنامه های جدید ایجاد شود تا هر آنچه آنها 
می خواهند از هر توافق بین المللی خارج گردد. از این رو 
تمام معادلات حقوق بین الملل رابر هم زدند و یکی پس از 
دیگری از        توافق های بین المللی خارج شدند. آمریکا 
با این اقدام خود رفتاری غیر متعارف در حوزه حقوق بین 
الملل را رقم زده. همواره دموکرات ها در سنای آمریکا 
شعار می دهند که دنیا متعلق به آمریکا و آمریکا متعلق به 
دنیاست. وقتی که  دموکرات ها چنین شعاری در کنگره 
آمریکا می دهند راهی وجود ندارد که کشوری مانند ایران 
در توافق با آنها طلب خسارت نکند. شاید همین فردا توافق 
با امضا بایدن به مرحله اجرا برسد اما کنگره آن را وتو کند 
و یا رئیس جمهور آینده آمریکا این توافق را پاره نماید. از 
این منظر است که جمهوری اسلامی  محکم در ارتباط با 
تضمین ها ایستاده است. در غیر این صورت مانند توافق 
قبلی و در برجام، آمریکایی ها  دوباره از این توافق خارج 
خواهند شد.  البته اخذ چنین  تضمینی آن هم از آمریکایی 
هایی که یک بار از برجام خارج شده اند و صراحتا اعلام می 
کنند  تضمین در حقوق بین الملل جایی ندارد، دشوار است 
اما مذاکره کنندگان  ایران همان طور که اعلام کرده اند بر 
روی گرفتن این تضمین متمرکز هستند و در صورت اینکه 
حتی خسارتی در این ارتباط در توافق جدید  آورده شود، 
گامی مثبت و روبه جلو از سوی نظام جمهوری اسلامی برای 
احقاق حقوق  مسلم مردم ایران در برابر تعهداتی است که به 

جامعه بین الملل می پردازند.

 امیر رضا واعظی آشتیانی  
فعال سیاسی اصولگرا

 اقتصاد را به مردم بسپاریم
 که بی نیاز از برجام شویم

یک نماینده مجلس با طرح این 
سوال که برنامه دولت سیزدهم برای 
شرایط پیش رو که چه توافق حاصل 
شود و چه نشود چیست؟ عنوان کرد: 
در دولت گذشته شاهد بودیم که دولت 
آمادگی استفاده از امتیازات احتمالی و 
ناچیز برجام را هم نداشت و فرصت ها از 
دست رفت. احمد علیرضابیگی افزود: 
ما به جای برجام به مردم متوسل شویم. 
مردم در شرایط تحریم توانسته اند 
عملیات بانکی خود را انجام دهند. 
چرا اقتصاد را به مردم نسپاریم که بی 
نیاز از برجام شویم؟ برجامی که در 
خوشبینانه ترین شرایط تحریم های 
نفتی، بانکی و بیمه ای را بر می دارد 
که البته هیچ گاه این اتفاق نمی افتد. 
تازه برای آن هم بهای فوق العاده ای 
تهیه می شود و آخر کار هم اینستکس 
می شود. وی در تذکر به دستگاه قضایی 
گفت: در سال 9۵ حادثه قطار تبریز 
اتفاق افتاد و مردم آسیب دیدند، وزیر 
راه را استیضاح کردیم و رئیس راه آهن 
نیز مجبور به استیضاح شد. امروز 
حادثه مشابهی رخ داده است و قطار 
یزد- طبس دچار حادثه شده و فقط 
گزارش کمیسیون عمران حاکی از سوء 
مدیریت و ناتوانی در اداره راه آهن ج 
بوده و مجلس به سادگی از آن گذشت.

 نمی توان همه چیز را 
به برجام گره زد

فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ 
به این سوال که اگر این توافق صورت 
بگیرد چه تأثیری می تواند در مؤلفه 
هایی مثل امید به آینده و آرامش 
سیاسی کشور داشته باشد؟ گفت:من 
خیلی امیدوار نیستم که در کوتاه 
مدت برجام بتواند آثار معجزه آسایی 
که بخواهد تغییرات شگفتی را به 
کشور منتقل کند، داشته باشد. برای 
بهتر شدن اوضاع کشور و کاهش 
نارضایتی ها به نوعی برجام شرط 
لازم هست ولی شرط کافی نیست. 
یعنی نمی توانیم بگوییم قبول برجام 
خود به خود موجب تحولات اساسی 
در وضعیت مردم در تمامی حوزه ها 
خواهد شد. محمدجواد حق شناس 
افزود: یک مانع برداشته می شود ولی 
معنایش این نیست که در کارآمدی، 
مدیریت و تصمیمات مدیران ارشد 
و میانی دولت هم اثرگذار باشد. 
استدلال خود آقایان این بود که نباید 
همه چیز را به برجام گره زد و همچنان 
من معتقدم نمی شود همه چیز را 
به برجام گره زد. قطعا باید رئیسی 
در همکارانش تجدید نظر کند و در 
مورد راهبردهایی که در فضای داخلی 
کشور اتخاذ کرده اند و خیلی هم به 
برجام ربط ندارد هم تجدید نظر کند 
تا بتوانیم به حداقل خواسته ها برسیم.

احمد دستمالچیان 
کارشناس روابط بین الملل

محمد باقر قالیباف: 

صنعت دفاعی ایران در آینده نزدیک به مکمل اقتصاد کشور تبدیل خواهد شد

ایران به یک قدرت مهم 
منطقه ای تبدیل شده است

مشاور فرماندهی کل نیروهای 
مسلح در امور ارتش خاطر نشان کرد: 
امروزبه برکت پایمردی و ایستادگی 
ملت و هدایت ها و نقش آفرینی های 
امامین انقلاب و آمادگی نیروهای 
مسلح، جمهوری اسلامی ایران به یک 
قدرت مهم منطقه ای و نقش آفرین 
موثردر جهان تبدیل شده و ورود 
جمهوری اسلامی ایران به عرصه 
تحولات منطقه و تاثیرگذاری در 
آن، نقطه مقابل اهداف استکبار و 
و  برنامه ها  که  بوده  سلطه  نظام 
سناریو های آمریکا را به هم ریخته 
و شاهد شکل گیری محور مقاومت 
و به ویژه پیوستگی آن از کرانه های 
دریای عمان و خلیج فارس تا سواحل 
مدیترانه و کنشگری آن در شبه 
جزیره عربستان و دهانه باب المندب 
و البته بسیاری از مناطق خارج از 

حوزه غرب آسیا هستیم. 


